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Norsk Bygdesagforening vart stifta 
i 1987. Foreninga har 250 medlemmer 
pr. juni 2017. Medlemskontigenten 
er gradert etter lønnsutgifter: 
Under 500.000 =     1 950 pr. år. 
Mellom 500.000 og 1 mill. = 2 500 pr. år. 
Over 1 mill. =   3 500 pr. år. 
I tillegg er det høve til å ha «interesse-
medlemsskap» for kr. 950,-/år. For 1. 
medlemsår gir vi 50% på ordinær kontingent.

SEKRETARIAT
Inger-Marie Svingeset,
dagleg leiar
6763 Hornindal
Tlf. 57 87 66 60
Fax. 57 87 66 62
norbygd@online.no
www.sag.no

Ragnhild Lunde,
prosjektmedarbeider
Tlf. 918 86 113
norbygd@online.no

STYRET
Arild Kulseng-Hansen, 
styreleiar
Tennvassåsen
9402 Harstad
Tlf. 947 89 350
arild@saeteraasen.no

Ivar Grøndahl
nestleder
Chausseen 737, 2340 Løten
Tlf . 62 59 00 05
post@bygdesag.no

Rune Skjørestad,
styremedlem
Pb. 39, 4395 Hommersåk
Tlf. 907 99 053
riska.sagbruk@lyse.net

Håvard Sunnset,
styremedlem
Sunnset, 7212 Korsvegen
Tlf. 924 57 666
haavard@sunnset.no

Amund Jostad Lien
Styremedlem
Øvre Lienvegen 80
2838 Snertingdal
Tlf. 907 89 315
lien.sag@snertingdal.no

FYLKESKONTAKTER
Østfold
Johan Skammelsrud,
Degernes, tlf. 69 22 77 36

Akershus
Roar Sørgård,
Hurdal, tlf. 909 96 273

Hedmark
Ivar Grøndahl,
Løten, tlf. 62 59 00 05

Oppland
Per Arne Jostad, Snertingdal,
tlf. 61 18 14 15

Buskerud
Svein Granheim,
Gol, tlf. 48 02 32 50

Vestfold
Runar Bekkeseth,
Holmestrand, til. 33 05 16 12
 
Telemark
Asbjørn Roheim,
Bø i Telemark, tlf. 35 95 45 79

Agder
Harald Mo Birkenes,
Birkeland, tlf. 481 58 950

Rogaland
Åsmund Bakka,
Suldalsosen, tlf. 905 23 907

Hordaland
Jostein Ljones,
Tørvikbygd, tlf. 56 55 82 66

Sogn og Fjordane
Rune Aabrekk,
Oldedalen, tlf. 57 87 34 96

Møre og Romsdal
Herman Hervåg,
Sykkylven, tlf. 994 63 539

Sør-Trøndelag
Håvard Sunnset,
Korsvegen, tlf. 924 57 666

Nord-Trøndelag
Ottar Staberg,
Utøy, tlf. 74 15 58 15

Nordland
Kjell Arne Stormyr,
Stormyr, tlf. 911 17 639

Troms
Arild Kulseng-Hansen,
Harstad, tlf. 947 89 350

Sagbladet er eit medlemsblad 
for Norsk Bygdesagforening og blir 
utgjeve med 4 nummer i 2017. 
Bladabonnement er kr 600 pr. år. 
For fleire abonnement til same 
adressat betales kr 300 pr. år/blad. 
Medlemsbladet er inkludert i med-
lemskontingenten. Ta kontakt med 
redaktør om du ønskjer abonnement 
eller evt. medlemskap i foreininga.  
Opplag 500.

Redaksjonen avslutta: 
15. desember.

Ansvarleg redaktør:
Inger-Marie Svingeset
Tlf.: 918 86 113
e-post: norbygd@online.no

Designmal, trykk og lay-out:
Forglemmegei Reklamebyrå, 
Brugata 1, 2500 Tynset
Tlf.: 971 89 996
e-post: lillian@fmereklame.no
www.fmereklame.no

Utgjevingar 2017
NR.: Materiellfrist Utsending
Nr. 1. 01. mar.  13. mar.
Nr. 2. 19. mai  31. mai
Nr. 3. 07. sept. 18. sept.
Nr. 4. 28. nov.  08. des.

Annonseprisar:
1/1 side:   3400,-
Siste side (omslag) kr.  3800,-
1/2 side:  2050,-
1/4 side:   1350,-
1/8 side:      900,-
Prisane er eks mva.
Rabattar: 10% ved innrykk 
i alle 4 utgåver. 

Ved innrykk i alle utgåver vil bedrifta 
også bli presentert i Leverandør-
guiden utan ekstra kostnad.

Framsidefoto: Julestemning 2017.
Fotograf: Inger-Marie Svingeset.

Sagbladet
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Frå redaktørkrakken

I nydeleg vinterver her på Vestlandet 
skriv vi no siste medlemsblad for 
dette året. Ein uvanleg snørik 
november og desember skapar 
julestemning her. 

Sagbladet har også dette året blitt 
utgitt i 4 utgåver og vi håpar de 
lesarane har fått lærerikt og nyttig 
sto� servert. Vi utfordrar dykk til 
å kome med tips både om tema som 
bør omtalast eller bedri�er som bør 
besøkast. Det er vanskeleg å halde 
oversikt over heile landet om nye 
spennande prosjekt og etableringar. 
Annonsørane våre fortener ei stor 
takk for at dei bidreg med annonser. 
Det er avgjerande for at bladet kan 
produserast. Dei �este annonsørar 
har vore med oss over tid og det skapar 
eit trygt fundament for produksjonen. 

Førre utgåve av Sagbladet vart trykt 
opp som ei «Verveutgåve» og sendt 
ut til 538 ulike bedri�er. Vi er usikre 
på kva effekt dette vil gje av nye 
medlemmar, men det er enno for 
tidleg å kunne sjå noko resultat. Vi 
har fått �eire innspel på at vi er for 
lite synlege og mange kjenner ikkje 
til foreininga vår. 

Ved å ta ei slik vervekampanje prøvar 
vi å bøte noko på dette og uansett 
blir ein heil del aktørar gjort kjent 
med at vi eksisterer og med dei til-
boda vi har. Ikkje minst med at det 
er mogleg å abonnere på Sagbladet.

I denne utgåva er det via mykje plass 
til vårt arrangement i Loen, konferansen 
«Bruk av tre i moderne bygg», som 
vi har hausta mykje ros for. Med 
kjende og kunnskapsrike foredrags-

haldarar vart dette ein interessant 
fagdag. Det gav foreininga stor 
merksemd og vi fekk kontaktar i nye 
nettverk. Vi er styrka i trua på at vi 
må sjå heile verdikjeda meir samla 
og samarbeide i større grad med 
grupper som o�entlege utbyggarar, 
rådgjevarar arkitektar o. l. Bygdesagene 
var også godt representert på fag-
dagen. 

Årsmøtet blir i arrangert i Hedmark 
9.-11. februar. Tradisjonen tru tek vi 
med både foreløpig program, styrets 
forslag til årsmelding og påmelding 
i dette bladet. Vi håpar at både 
medlemmar og andre lesarar tek 
seg tid til å delta.  

Vi ønskjer alle våre lesarar ei �n 
julehøgtid og eit godt nyttår! Takk 
for året som har gått.

Gode sagvenner!

Da er det plutselig  snart jul igjen. 
Desember er måneden hvor Bygdesag-
foreningen planlegger neste års-
møte. På årsmøte skal det velges 
nytt styre.

Da jeg oppdaget at jeg hadde vært 
leder i 6 år fant jeg ut at nu var tiden 
inne for å gi seg.

Nei, antall år er vel ikke avgjørende. 

Som nevnt i tidligere Sagblad skal 
det utarbeides ny strategisk plan. 
Slik det ser ut nå blir det jobbet 
med den i 2018 og behandlet på 
årsmøte i 2019.

Da tenker jeg at det vil være lurt 
å få inn nye koster. 

Ser en på medlemsundersøkelsen 
som viser at 58,3 % av medlemmene 
i undersøkinga har ei omsetning 
på under kr 500.000, mens 43,9 % 
av disse igjen har ei omsetning på 
under kr 50.000 er ikke jeg sikker på 
at vi har den optimale sammen-
setningen av styret.

Jeg stiller bare spørsmålet og ønsker 
ikke å mene noe om det. Strategisk 
plan får fortelle hvem vi skal være 
til for.

I dag har alle styremedlemmene 
sagbruk som leveveg og er svært 

opptatt med det. Kanskje burde vi 
få inn en eller �ere som representerer 
de 58,3%?

Uansett så er jeg fornøyd med det 
vi har fått til disse 6  årene. Det har 
vært spennende og lærerikt.

Om det har vært bra for medlemmene 
og foreningen får historien fortelle.
Tusen takk for tilliten som er vist 
meg.

God jul og godt nytt år.

PS: Håper vi ses på årsmøte 
og fagdag.

Helsning Inger Marie Svingeset

Hilsen Arild
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Organisasjonen
Styret har i 2017 vore samansett av: 
Styreleiar: Arild Kulseng-Hansen, Harstad
Styrets nestleiar:  Ivar Grøndahl, Løten
Styremedlem: Rune Skjørestad, Hommersåk
Styremedlem: Håvard Sunnset, Hølonda
Styremedlem: Amund Jostad Lien,  Snertingdal

Det har i 2017 vore halde 5 styremøte, 2 fysiske styre-
møter og 3 via Skype. Det har vore handsama 36 saker. 

Fylkeslag  
Antal formelle fylkeslag er framleis 10.

Formelt etablerte fylkeslag med leiarar:
Fylke:   Fylkesleiar:
Oppland  Per Arne Jostad
Sogn og Fjordane Rune Aabrekk
Buskerud  Svein Granheim
Østfold   Johan Skammelsrud
Sør-Trøndelag  Håvard Sunnset
Nord-Trøndelag Ottar Staberg
Rogaland  Åsmund Bakka
Hedmark  Ivar Grøndahl
Møre og Romsdal Herman Hervåg
Agder   Harald Mo Birkenes

I tillegg har vi fylkeskontaktar i følgjande fylker: 
Fylke:   Fylkeskontakt:
Finnmark  Helge Molvig
Troms   Arild Kulseng-Hansen
Nordland  Kjell Arne  Stormyr
Hordaland  Jostein Ljones
Telemark  Asbjørn Roheim
Akershus  Roar Sørgård
Vestfold  Runar Bekkeseth

Det er variabel aktivitet i fylkeslaga, der den meste av 
kontakta med administrasjonen går gjennom ulike 
aktivitetar som blir organisert i fellesskap. Fylkesleiarane 
og fylkeskontaktane vert nytta gjennom aktuelle arrange-
ment i fylket, for eksempel gjennom kursorganisering. 
Fylkeslaga er ikkje pålagt oppgåver, men blir oppmoda 
om å halde møter, kurs og ulike fagarrangement, samt 
kome med innspel til sentralforeininga. I 2017 vart fylkes-
kontaktane også nytta i høve adresselister til vår verveut-
sending av Sagbladet. 

Administrasjon  
I 2017 har Norsk Bygdesagforening hatt dagleg leiar i 
100% stilling og i tillegg har vi leigd inn prosjektleiar i 
om lag 40% stilling. Kontoradressa er Tonningsgata 42 
i Stryn sentrum. 

Medlemstal
Vi har dessverre framleis ein nedgang i medlemstalet. I 
desember 2017 er det registrert 242 ordinære medlemmar 
i foreininga. Dette er ein nedgong på ca. 10 frå året før.  
Det er stadig nye medlemmar som melder seg inn og som 
gir tilbakemelding på at dei har god nytte av foreininga, men 
dessverre er det �eire  som melder seg ut. Hovudtyngda 
av dei som melder seg ut er dei som legg ned bedri�a på 
grunn av liten aktivitet, alder og mangel på rekruttering.
 
Ei av utfordringane til foreininga er at vi ikkje får gjort 
foreininga godt nok kjent ut mot potensielle medlemmar. 
Vi har også eit potensiale i å få medlemmar frå bedri�er som 
snekkeri, la�ebedri�er, restaureringsbransjen osv. Dette 
er ei oppgåve heile organisasjonen må delta i. Lokal-
kunnskap er viktig for å fange opp potensielle med-
lemmar/interesserte. Vi har i 2017 hatt ei eigen «verve-
kampanje» der vi har sendt ut eit eksemplar av Sagbladet 
med informasjon om foreininga, samt lagt vekt på bedri�s-
variasjon. E�ekten av dette er vanskeleg å måle på så kort 
sikt. «Vervebladet» vart sendt ut til ca. 540 potensielle 
medlemmar. Desse vart plukka ut av Brønnøysund-
registeret, og kvalitetssikra av fylkeskontaktene. Vi 
håpar dette var eit grep som vil gje e�ekt framover. 
 

Frå årsmøte i stavanger. 

Årsmelding for Norsk Bygdesagforening 2017
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www.sag.no Vårt fokus - foredling av tre

Fagdag i Loen.

Arrangement i regi av Norsk 
Bygdesagforening 2017
Årsmøte:
Den 10. -12. februar arrangerte vi årsmøtehelg i Stavanger.  
Dette var organisert om lag som tidlegare, men med ein 
fagdag med tema innan materialkvalitet. Arkitektar i 
området vart invitert til fagdagen/seminaret. 

Kurs:
Det er i 2017 blitt arrangert 2 kurs i regi av foreininga. 
1. «Visuell sortering av konstruksjonsvirke», Løten, 31. 
    aug. - 1. sept., 10 deltakarar.
2. «Dri� av sagbruk»,  4. – 5. desember, 5 deltakarar.

I tillegg er det ferdig planlagt eit høvelkurs på Berkåk 
i januar 2018

Fagdag i Loen, 24. oktober 
«Bruk av tre i moderne bygg»:
Foreininga stod som arrangør av fagdagen i samarbeid 
med Sogn og Fjordane fylkeskommune, Fylkesmannen 
i Sogn og Fjordane, Innovasjon Norge og Sogn og Fjor-
dane Arkitektlag.

Mål med fagdagen var å sette fokus på bruk av tre, bidra 
til å auke bruken av tre, (spesielt kortreist virke), samt 
kople regionale aktørar, og utvikle den skog/trebaserte 
verdikjeda -frå skog til bygg - der målgruppene var: 
Arkitektar, rådgjevarar og planleggarar. Utbyggjarar 
(private og offentlege), byggenæring (byggmeistarar/
entreprenørar/snekkarar), leverandørindustri (sagbruk, 
treindustri og byggvarekjeder), skognæring og høgskule-
studentar.  

Det var budsjettert med 70 deltakarar, men 121 påmelde 
viser at programinnhaldet var aktuelt og tre�e den mål-
gruppa som var invitert. I alt 21 arkitektar frå fylket 
deltok, saman med 25 ansvarlege for o�entleg utbygging.  
Private aktørar i byggebransjen var også godt representert, 
saman med rådgjevarar og ingeniørar frå heile fylket. 
Frå Norsk Bygdesagforening deltok 10 gardssager, og 
spesielt gledeleg var det at 13 studentar ved Høgskulen 
på Vestlandet, (Bygg og anleggsingeniørar) deltok. I 
Sagbladet nr. 4 i 2017 er det laga ein reportasje frå arrange-
mentet. Arrangementet har medført at foreininga har 
fått tilgang til eit viktig og godt nettverk i fylket.

Forsikringsavtale med Skogbrand
Ifølgje arbeidsplanen presentert og godkjent på årsmøtet 
i februar 2017, skulle 60 bedri�er følgjast opp ettersom 
dei i medlemsundersøkinga 2016 hadde sagt seg interessert 
i å få eit uforpliktande tilbod frå Skogbrand. Målet var å 
få inn informasjon og bilde frå 30 bedri�er slik at Skog-
brand kunne få gitt eit konkret tilbod. I løpet av våren 
2017 innhenta foreininga dette frå 31 medlemsbedri�er. 
Dette er eit positiv inntektsbidrag til foreininga sam-
stundes som vi får god kontakt med mange medlemmar 
og styrkar samarbeidet med Skogbrand. 

Nettside
Som resultat av medlemsundersøkinga 2016, fekk ein 
tilbakemelding om at 34 bedri�er ønskte foreininga sitt 
tilbod om etablering av eiga nettside. Status pr. dato er 
at eit fåtal har kome i gang med å lage sine nettsider. 
Malar er ferdigprodusert, men innsalget har gått noko tregt. 

Prosjekt
I juni innvilga Innovasjon Norge gjennom Bioøkonomi-
ordninga kroner 600.000 til prosjektet «Mobilisering 
for auka samarbeid og vidareutvikling av leveransar frå 
sagbruka». Målet var å få til 15 dagseminar som dekka 
alle fylke over heile landet, men med halvering av omsøkt 

Frå kurset ”Visuell sortering av konstruksjonsvirke”
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beløp, må antal samlingar også halverast i løpet av den 
2-års perioden prosjektet skal vare.

Ettersom administrasjonen i foreininga har kontor-
adresse i Sogn og Fjordane, og såleis nær kontakt med 
tredrivar og nettverk elles, vil den første samlinga bli 
halde i febr./mars 2017. Deretter vurderer ein Telemark, 
evt. samen med Buskerud og Vestfold som neste arrangør-
stad. Nordland er også kome på blokka no i desember. 
Erfaringane frå Sogn og Fjordane blir viktig for påfølgjande 
samlingar rundt om i landet. Målet med prosjektet er å 
kartlegge inntil 20 bedri�er og 5 nettverk som vil vere 
med i eit vidare utviklingsprosjekt, del�nansiert av 
Innovasjon Norge.

Sagbladet
Medlemsbladet har kome ut med dei planlagde 4 utgåvene, 
og med ein ny lay-out som vi har fått gode tilbakemeldingar 
på. Medlemsbladet er den viktigaste informasjonskanalen 
vår, og vi prøvar etter beste evne å lage bladet så aktuelt og 
kunnskapsrikt som mogeleg innanfor dei rammene som er 
til disposisjon både tidsmessig og økonomisk.

Sal av trelast gjennom foreininga
Når kundar tek kontakt om materialkjøp direkte til 
foreininga blir det sendt ut e-post til alle medlemmane 
med informasjon og høve til å gje tilbod. Ein prøvar å få 
�est mogleg til å nytte nettsida for å få inn tilbod og der 
kjem det stadig nokon førespurnadar. 

Deltaking i andre organisasjonar, 
møte, arrangement
�r���%�B�H�M�F�H���M�F�J�B�S���*�O�H�F�S���.�B�S�J�F���4�W�J�O�H�F�T�F�U���T�J�U���J���T�U�Z�S�F�U���J���4�P�H�O���P�H��
   Fjordane Skognæringsforum og har delteke på styremøter 
   og arrangement i regi av forumet. 
�r���%�B�H�M�F�H���M�F�J�B�S���E�F�M�U�P�L���Q�Ç���4�L�P�H�C�S�B�O�E���T�J�U�U���G�P�S�T�J�L�S�J�O�H�T�T�F�N�J�O�B�S��
   i Oslo den 23. mars. 
�r���%�B�H�M�F�H���M�F�J�B�S���E�F�M�U�P�L���Q�Ç���L�P�O�G�F�S�B�O�T�F�O���4�L�P�H���P�H���5�S�F�������������������K�V�O�J����
�r���%�B�H�M�F�H���M�F�J�B�S���E�F�M�U�P�L���Q�Ç���G�B�H�T�B�N�M�J�O�H���G�P�S���T�L�P�H�C�S�V�L�F�U���J��
   Telemark 7. juni.
�r���4�U�Z�S�F�U���P�H���B�E�N�J�O�J�T�U�S�B�T�K�P�O���E�F�M�U�P�L���Q�Ç���L�P�O�G�F�S�B�O�T�F�O���j�#�S�V�L��
   av tre i moderne bygg» i Loen 24. okt. 
�r���%�B�H�M�F�H���M�F�J�B�S���E�F�M�U�P�L���Q�Ç���5�S�F�B�S�L�J�U�F�L�U�V�S�E�B�H�F�O����������
   november i Oslo
�r���%�B�H�M�F�H���M�F�J�B�S���E�F�M�U�P�L���Q�Ç���5�S�F�E�S�J�W�B�S�T�B�N�M�J�O�H���J���0�T�M�P���E�F�O��
   29. november

Økonomi 
Rekneskapen for 2017 vil ikkje vere klar før like før 

årsmøtet, så det endelege resultat vil ikkje bli kjend for 
medlemmane før på årsmøtet den 9.-11. februar 2018 - 
og seinare i medlemsbladet. Grunnlaget vi la i �or med 
medlemsundersøking og tinging av ulike tenester som 
forsikring og nettsider har gitt foreininga ekstra inntekter. 
I tillegg fekk vi god økonomisk støtte til fagdagen i Loen 
og god deltaking som vi håpar vil gi eit positivt prosjekt-
rekneskap. Det er budsjettert med eit overskot på kr. 48.100,-. 

Strategi
Arbeidet med ny strategiplan som skal erstatte Strategi-
planen 2013-2018 er i gang. Styret hadde eit innleiande 
møte 23. oktober, og administrasjonen har fått i oppgåve 
å presentere eit opplegg for det vidare strategiarbeidet 
for foreininga på årsmøtet i 2018. Under det innleiande 
møtet i oktober vedtok styret å ha ein grundigare prosess 
og bruke meir tid enn først planlagt. Ein ferdig utkast til 
plan vil først bli lagt fram for årsmøtet i 2019.

Oppsummering
2017 har vore eit år med fokus på medlemmane sine 
tilbod om forsikring og nettside. Vidare har arbeidet 
med prosjektsøknad og andre søknader vore arbeids-
krevjande. Arbeidet nedlagt i å vidareutvikle nettverk, 
planlegge prosjekt og førebu prosessen med ny strategi-
plan blir vurdert som svært viktig for foreininga si utvik-
ling framover. Foreininga fekk god PR og eit større nett-
verk gjennom å arrangere konferanse i oktober. Dette var 
eit lø� for foreininga, sjølv om det var arbeidskrevjande. 
Foreininga har fullført arbeidsplanen med unntak av 
å få til gruppeserti�kat på PEFC. Med meir administrative 
ressursar har vi fått gjennomført mykje dette året. 

Samarbeidspartnarar
Vi vil takke alle som har bidrege til ei positiv utvikling 
av foreininga også i 2017. Spesielt vil vi takke alle våre 
annonsørar som gjer det mogleg for oss å kunne produ-
sere vårt medlemsblad.

Vidare har vi alle som har bidrege til våre aktivitetar i 
2017: Innovasjon Norge, Fylkeskommunane, Kystskog-
bruket, Trefokus, Norsk Treteknisk Institutt, Tre-
industrien, Skogselskapet, Fylkesmennenes Landbruks-
avdelingar og Skogbrand. Sist men ikkje minst kjem alle 
våre medlemmar som held organisasjonen levande. 

Stryn 13.12.2018
Arild Kulseng-Hansen (leiar), Ivar Grøndahl (nestleiar),
Rune Skjørestad, Håvard Sunnset, Amund Jostad Lien
(styremedlemmar).
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MS 193 C-E

MSE 190 C-BQ MSA 120 C-BQ

:: 30,1 cm³  ::  1,8 hk ::  3,6 kg  ::  

:: 1,9 kw  ::  230 V ::  4,5 kg**  ::  :: 35 min driftstid  ::  36 V  ::  3,8 kg*  ::  
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STIHL 
FOLK.
EKTE  
FOLK.

Tre motorsager med tre ulike kraftkilder.
Velg mellom bensin, elektrisk (ledning) eller batteri.
Alle produsert slik at de skal passe ditt behov og bruk!

Les mer på www.stihl.no



Som ensom småskala sagmann 
i Engerdal kommune - langt 
nordøst i Østerdalen -  ser jeg 
litt tilbake på mitt virke og 
medlemskapet i Norsk Bygdesag-
forening igjennom 30 år.

Kort fortalt startet min interesse for 
sagbruk gjennom min far. Etter en 
stor stormfelling i 1949 gikk stor 
furuskog over ende i Femundsmark-
området, hvor det ikke fantes veier. 
For best å kunne utnytte denne grove 
furuskogen, var skur til jernbanesviller 
en mulighet, noe som også ga større 
økonomisk utbytte for skogeier. Far 
ble spurt om han kunne ta på seg 
oppdraget til noe av dette.

Vinteren 1950 bygde han et ambu-
lerende sagbruk med dieselmotor 
som trekkra�. Denne produksjonen 
pågikk en 5-6 års periode, og dette 
ambulerende utstyret ble etterhvert 
brukt til skur av tømmer til bygge-
materiell for bygging av bolighus og 
dri�sbygninger i kommunen.

Slik fortsatte virksomheten fram til 
1974.  Jeg kom med på 1960 tallet, 
og ble eier av den lille bedri�en fra 
1974 - plassert på egen eiendom.

Årene som fulgte fortsatte med 
trelastproduksjon/leieskur, og etter 
hvert også skiemneproduksjon av 
1” bjørkebord, innkjøpt fra Sverige 
for bearbeiding til skifabrikker i Norge. 
Produksjon av møbelemner i kvistren 
furu ble også et produkt til møbel-
fabrikker, spesielt til Mørebygdene. 
Disse produksjonene gikk mot slutten 
i 1984.

Dette året gikk jeg til innkjøp av ny 
sagmaskin. På denne tiden begynte 
salg av spesielt �nske sagmaskiner 
å gjøre sitt inntog i Norge. Dette 

var sager med lettere betjening og 
hydraulikk som styringsorgan.

I årene framover gikk vi inn i en 
periode med stor byggevirksomhet 
på boliger, ikke minst fritidsboliger. 
Utbyggingsområder ble godkjent 
mange steder i landet som bygde-
sagene gjorde seg nytte av.

La�etømmer og grov boks ble gode 
produkter for oss i det la�eteknikken
ble godt ivaretatt og brukt. Ukanta 
panel ble det også mye av.

Så kom året 1987
En stor takk må rettes til saginteres-
serte menn som stakk hodene sammen 
for å samle opplysninger om småskala-
sagbruksvirksomhet i hele landet. 
Noen sager hadde helårlig drift, 
noen halvårlig. På en del gårder sto 
det ei gårdssag delvis brukt og noen 
ubrukt. Noen begynte å se muligheter 
i nettopp dette med sag.

Opplysningene ovennevnte samlet 
sammen og �kk publisert, var av 
interesse. De så for seg å innkalle 
sagentusiaster til et sti�elsesmøte i 

forsøk på å danne en organisasjon. 
SOM SAGT, SÅ GJORT.  Sti�elses-
møte ble avholdt på Høvringen 
i Nord-Gudbrandsdalen 28.-29. 
januar 1987. Ola Sveine fra Otta 
ble organisasjonens første formann/
leder.

Jeg må få tilføye at spenningen var 
stor da vi kjørte nordover Gud-
brandsdalen sammen med Oddvar 
Skogstad og �ere. Han var forøvrig 
en sentral person i starten og mange 
år framover.

Å danne en slik organisasjon syntes 
jeg, som var en ensom svale i ukant 
Norge, var stort. For jeg tenkte mange 
ganger: «Hva driver jeg på med? 
Hva kan jeg? Hva holder andre på 
med? Er det noe å lære?»
Ja, det var det. Svaret var å komme 
sammen, høre deres meninger om 
denne småskalavirksomheten fra 
forskjellige deler av landet og skape 
seg nettverk.

Jeg gledet meg hver gang til neste års-
møte og komme hjem med nye idéer, 
nytt mot og stå på vilje.  Hvert år i 

30 år som medlem i Norsk Bygdesagforening

8

Hallstein Risbakken.



startfasen var det å pakke bilen med 
kjerring og unger å dra på årsmøte. 
Sosialt var det også. Med stigende 
medlemsmasse de første 10-15 åra, 
var det god oppslutning på årsmøtene.

Jeg må også bare si: Organisasjonen 
var med fra første stavtak fra starten av.
Aktuelle spørsmål da, kan være like 
aktuelle i dag.

Organisasjonen har i alle disse 30 
årene utviklet mye. Jeg tenker spesielt 
på administrasjonen vi har opp- 
arbeidet, og styrearbeidet. De har 
lagt tilrette med faglig påfyll i form 
av kursvirksomhet, for å nevne noe.
Jeg kan ikke unnlate å nevne buss-
turen til Finnland med båt over 
Østersjøen. Turen hadde som mål 
å besøke sagfabrikker der borte, en 
svært givende tur.

NBF-Nytt som Sagbladet het i starten, 
har stadig utviklet seg. Alltid med 
fagsto�, og innslag av �rmabesøk. 
Her får vi sjå hva kollegaene våre 
holder på med, tenk hvor dyktige de 
er! (Gleder meg til hver gang bladet 
kommer)

Vi skal huske på at vi �kk mye negativ 
omtale i pressen i starten, men har 
klart å snu omtalen til det positive. 
Godt jobba av administrasjonen og 
styrene i årene som har gått.

Årsmøtene har utvikla seg mye. Ut 
i fra selve årsmøte er det lagt tilrette 
med fagsto� av forskjellige aktører 
og besøk til forskjellige bedri�er.

Det er gledelig å se er at nye �nner 
interesse i denne næringsvirksomheten
selv om medlemstallet er synkende. 

Bygdesaga gir liv i Bygde-Norge.

Nye tider går oss i møte med nye 
utfordringer. Jeg tenker da på siste 
årsmøte. En times løst og fast- disku-
sjon om spesielle tema før fest-
middagen. Denne gang ”Navneski�e”.  
Artig og sosialt.

Min reise som medlem i denne 
organisasjonen har vært givende.
Fra å være en småskala aktør i en 
utkant av landet, til å få delta å forme
denne foreningen til glede for mange 
som har interesse for sag.

Fra en spe begynnelse til å bli en 
organisasjon som etterhvert blir hørt.

Med 30 års saghilsen
Hallstein Risbakken.
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24. oktober vart det avhalde ein 
spennande fagdag med tittelen 
«Bruk av tre i moderne bygg». 
Fagdagen var initiert av Skog-
næringsforum i fylket, støtta av 
Sogn og Fjordane fylkeskommune, 
Fylkesmannen i Sogn og Fjordane, 
Innovasjon Norge, Sogn og 
Fjordane Arkitektlag og Norsk 
Bygdesagforening, der siste-
nemnde også stod som teknisk 
arrangør.

Tekst: Ragnhild Lunde

Tema var trearkitektur, materialbruk 
og nye byggemetodar med tre som 
materiale.

Fagdagen starta klokka 10 – og vart 
avslutta med spektakulær tur med 
ei av verdas brattaste gondolbane, 
Loen Skyli� til Hoven. Frå 0 til 1011 
m.o.h. på 6 minutt!  Formålet med 
turen var å sjå på bruken av tre både 
i stasjonsbygget nede ved �orden og 
på bygga oppe på Hoven, på toppen 
av fjellet. Medlemmar av Norsk 
Bygdesagforening har levert blant 
anna kledning i 100% kjerneved til 
dei �ne bygga der kombinasjonen 
tre, glas og betong er valt. 

Bakgrunnen for fagdagen var å samle 
aktørar i verdikjeda som kan ha nytte 
av informasjon om tre i bygg der 
målgruppa bl.a. var arkitektar, råd-
gjevarar, ingeniørar, entreprenørar, 
ulike aktørar i skog- og trenæringa, 
studentar, forskingsmiljø, private og 
o�entlege utbyggjarar. 

At tema om tre er interessant var ingen 
tvil om, i salen satt 120 deltakarar 
frå ulike delar av verdikjeda. Spesielt 
var det gledeleg at så mange som 14 
studentar frå Høgskulen på Vest-
landet, bygnings- og anleggslinja i 
Førde var påmelde. I Sogn og Fjordane 

er det første gong ein konferanse av 
denne typen er arrangert, sjølv om 
temaet har vore etterlyst i �eire fora 
tidlegare. 

Materialbruk Loen Skylift og 
Hoven Restaurant – Arkitekt 
Tore Geir Aaland, Aaland 
Arkitektkontor
– Norsk material har høg kvalitet, 
seier Aaland som meiner at mykje 
av den utanlandske  materialen ikkje 
held den kvaliteten som er lova.  

Sibirsk lerk vart nytta bl.a. ved opp-
føringa av Stryn vidaregåande skule. 
Dette var ei tid der sibirsk lerk vart 
pro�lert som nærmast vedlikehalds-
fritt og lova ekstrem lang levetid. 
Kvaliteten skulle vere av verdsklasse, 
men alt no ser vi spor etter rote, seier 
Aaland som ikkje reknar med lik-
nande problem for Hoven og bruk 
av norsk kjerneved. Det er utruleg at 
tilbodet på den norske råvara ikkje er 
større, då etterspurnaden heilt klart er til 
stades, utfordra Tore Geir. Han under-

Prosjektet viser at det er mogeleg å bruke material �å norske skogar og norske sagbruk. «Vi har 
brukt utelukkande norsk tre» fortel arkitekt Tore Geir Aaland. Kledning i 100% kjerneved i 
bygga på toppen kjem �å Lien Sag og Høvleri AS i Snertingdal.  Det er også henta material 
�å Alvdal Skurlag AS og ikkje minst �å Meland Sag og Høvleri i Stryn» stadfestar  arkitekt 
Tore Geir Aaland som presenterte Hovenprosjektet for 120 deltakarar i Loen. På bildet ser vi 
arkitekt og leverandør i triveleg passiar om materialkvalitet. Fotograf: Inge Fænn.
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streka at det har vore eit godt sam-
arbeid med Norsk Bygdesagforening i 
dette prosjektet og at tre ser ut til å vere 
eit godt val i framtidas byggeprosjekt. 

Arbeidde for bruk av tre
Norsk Bygdesagforening var pådrivar 
for å få mest mogeleg bruk av tre i 
alle bygga på det sterkt profilerte 
byggeprosjektet i Loen, og det var eit 
nært samarbeid mellom leiinga i 
foreninga og arkitektane. Betong, 
glas og tre vart eit naturleg val for 
�ordbygget til Loen Skyli�, men 
Aaland sa seg lei for at dei ikkje fekk 
byggje bru av tre mellom dei to bygga. 
Vegvesenet ville nemleg ikkje god-
kjenne trebru over riksveg i dette 
prosjektet. 

All trekledning på bygningane på 
toppen av Hoven er kledd i ulike 
typar panel i hundre prosent kjerne-
ved. Arkitektane valde villmarks-
kledning, låvekledning og weather-
board. Aaland kunne tenkt seg endå 
meir bruk av limtre i prosjektet, men 
til det vart tida for knapp. 

�omas Orskaug, ein av Norges mest 
erfarne på massivtrekonstruksjonar, 
med tidlegare erfaring bl.a. frå Moelven 

og  Norsk Treteknisk Institutt, var 
neste foredragshaldar. Han er nytilsett 
salsingeniør for Aanesland Limtre 
AS og tok for seg temaet «Trebruk 
– utvikling og trendar nasjonalt og 
internasjonalt». Han presenterte og 
omtalte over 70 bilde frå ulike bygge-
prosjekt  i tre frå inn- og utland, og 
såg føre seg at tre som over�atemateriale 
ville ta 20-25% av marknaden fram-
over.  I dag kjem materialen i alt for 
stor grad frå utlandet, og Orskaug 
hadde ei klar utfordring angåande 
leveransar til forsamlinga: Vi må skape 
ei verdikjede frå skog til byggeplass 
i staden for å eksportere grana til 
Tyskland. Med den utviklinga vi har 
i marknaden no er det plass til �eire 
produksjonsbedri�er og vi må la verdi-
skapinga skje i Norge og i regionane 
der råsto�et kjem frå. Limtre og 
massivtre er produkt som kjem godt 
ut både på miljø, pris og kvalitet. Det 
er enkelt og raskt å bygge, noko som 
gir tre eit stort konkurransefortrinn, 
var Orskaug sin klåre bodskap. 

Spennande var også Snøhetta sitt 
foredrag «Erfaringar med bruk av 
tre i moderne bygg. Presentasjon av 
Tungestøylen turisthytte i Luster og 
andre innovative treprosjekt» ved 
seniorarkitekt Cecilie Haug.

Snøhetta vann i konkurranse med 
66 andre arkitektar oppdraget med å 
teikne den nye turisthytta på Tunge-
stølen i Luster som vart øydelagd 
under stormen Dagmar i 2011. 
DNT - Den Norske Turistforening 
er oppdragsgjevar.  Planlagde hytter 
er utradisjonelle i forhold til dei gamle 
som vart øydelagde, men bygd i tre 
etter same prinsipp med �eire små 
hytter rundt eit tun. Måten dei skal 
byggjast på, med modular som kan 
endrast,  er spennande. Snøhetta sitt 
spektakulære forslag «Virveltre» 
består av �eire store og mindre einingar 
med eit samla areal på 665 m2.

Anne Cecilie Haug, Snøhetta. Foto: Snøhetta.
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�omas Orskau orienterte om mange spen-
nande «fyrtårn-prosjekt» der nasjonale og 
internasjonale trendar innan trebruk vart 
presentert. Fotograf: Inge Fænn.

Nye Tungestølen Foto: Snøhetta/DNT.



Det er lagt vekt på at hyttene skal 
vere som andre DNT-hytter, der det 
enkle frilu�slivet får sin plass med 
vedomn, matlaging på gassbluss, 
oppvask i balje. 

Anne Cecilie fortalde forsamlinga 
om mange spennande prosjekt som 
Snøhetta har vore arkitektar bak. 
Ho stadfesta at tre er eit stadig meir 
etterspurt materiale og det blir både 
forska og dokumentert nye bruks-
områder kontinuerleg. Snøhetta er 
også partnar i ein forskingsprosjekt-
søknad ilag med forskingsinstitusjonar, 
industri, utbyggjarar og entreprenørar. 
Målet er å få optimal bruk av tre 
gjennom heile livsløpet, med hovud-
vekt på haldbarheit, vedlikehald og 
estetikk. Snøhetta har nært samar-
beid  med Nobio, NTNU, Sintef, 
ZEN (Zero Emission Neighbourhods 
in smart cities) og Harvard (Senter 
for green buildings and cities) på 
utvikling av nye grøne prosjekt. 
Blant anna har dei eit prosjekt med 
Nibio på kledningar i tre. 

Haug fortalde også om Future Built, 
eit tiårig program med visjon om å 
vise at det er mogeleg å utvikle klima-
nøytrale bygg og byområde med høg 
kvalitet. 

FutureBuilt har som mål å få frem 
50 forbildeprosjekt – både område 
og enkeltbygg – som skal redusere 
klimagassutsleppa med 50 prosent 
innan områda transport, energi- og 
materialbruk. Forbildeprosjekta 
skal ha høg arkitektonisk kvalitet, bi-
dra til eit godt bymiljø og ligge nær 
kollektivknutepunkt. FutureBuilt 
skal stimulere til nyskaping og endra 
praksis og være ein læringsarena for 
utbyggjarar, arkitektar, rådgjevarar, 
entreprenørar, kommunar og bru-
karar. FutureBuilt består no av 43 
prosjekt. FutureBuilt skal av-

sluttast i 2020 og konferanse-
deltakarane fekk presentert gode 
prosjekt som har blitt bygd i tre gjennom 
prosjektet. Partnerar i FutureBuilt er 
kommunane Oslo, Bærum, Asker og 
Drammen, Kommunal- og moderni-
seringsdepartementet, Husbanken, 
Enova, Direktoratet for byggkvalitet, 
Grøn Byggallianse og Norske 
Arkitekters Landsforbund. Du 
kan lese meir om prosjektet på 
www.futurebuilt.no.

Deltakarane  fekk presentert mange 
�otte prosjekt i tre - både frå Norge 
og utlandet, små som store.

«Den levande Trehusbyen» 
- nye trehus knytt saman med 
Gamle Lærdalsøyri v/Hallvard 
Thomassen, Fretland Bygg AS

Målet med prosjektet «Den levande 
Trehusbyen» i Lærdal er å utvikle eit 
mest mogeleg framtidsretta bustad-
område, der miljø og klima, arkitektur 
og design, materialval og funksjon 
spelar i lag med ei sentrumssatsing.  
Gamle Lærdalsøyri sine unike kvalitetar 
og utvikling av Elveparken er dei vik-
tigaste overordna elementa i satsinga. 
Lærdal er kjend for den gamle trehus-
busetnaden, og Indregrandane på 
18 mål i Lærdal blir vurdert som eit 
stort potensiale for å vise korleis ein 
kan bygge med tre og utvikle nye 
tettstadar i framtida. 

Trebyen skal byggast etter ny tretek-
nologi der ein unngår bruk av stål og 
betong, og �ommassen framheva 
tre som eit fantastisk miljømateriale.
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Skisse over dei nye �eksible boligane som er under planlegging i Lærdal.

Bilde �å den gamle bebyggelsen i dag. Foto: Hallvard �ommassen.



Kjenneteikn for den Gamle Lærdalsøyri:
�r���"�M�M�U�J�E���W�P�S�F���J���F�O�E�S�J�O�H��
�r���5�F�U�U���P�H���O�Ž�S�U���C�V�T�U�B�E�P�N�S�Ç�E�F��
�r���,�W�B�M�J�U�F�U�B�S���J���E�F�U�B�M�K�B�S��
�r���,�W�B�M�J�U�F�U�B�S���J���V�U�F�S�P�N�N�B
�r���,�W�B�M�J�U�F�U�B�S���J���T�B�N�T�Q�F�M���N�F�E���L�W�B�S�B�O�E�S�F��
�r���#�S�V�L���B�W���U�S�F

Dette er forhold som ein ønskjer 
å ta med seg inn i den nye Trehus-
byen. Basisleilegheitene er modular 
i massivtre – 6 stk. Bygningane kan 
alternativt byggjast i prefabrikkerte 
element med tradisjonell konstruk-
sjon og eksponert med trekledning 
eller dekorpanel som er nytta i dei 
gamle trehusbygningane i Lærdal. 
Husa kan også utvidast med modular 
ettersom familiane blir større og får 
behov for �eire rom.

Utfordringar i verdikjeda 
– �askehalsar for nye bygge-
metodar og produkt  
– var tittel på foredraget til dagleg 
leiar Joakim Dørum i selskapet 
Green Advisers AS. 

Green Advisers AS har utvikla eit 
byggkonsept som er basert på element-
produksjon med namnet Green 
Building System, der dei har utvikla 
nye løysingar ved å optimalisere 
gamle metodar innan byggfaget. Eit 
system utvikla med tanke på e�ektiv 
gjennomføring, frå planlegging til 
bygg. Bedri�a er også omtala Sagbladet 
nr 2/2017.

Bedri�a har bygd snart 30.000 m2 
trebygg mellom Bodø og Setesdal dei 
siste 6 åra, og presenterte mange av 
desse bygga og byggplassane.

Dørum fokuserte på �askehalsane 
for nye produkt og metodar.  Alle 
deltakarane i prosessen; Byggherre, 
entreprenør, rådgjevarar og leveran-
dørar er viktige i byggeperioden. 

Dørum var klokkeklar på at krevjande 
kundar var dei som skapte utvikling i 
bedri�ene og at  byggherrens eigar-
skap til prosjektet er heilt avgjerande 
for å lukkast med eit prosjekt.  
Det er også viktig å identi�sere mål-
forståing hos rådgjevar, der personlege 
eigenskapar ofte er suksessfaktor. 
Dørums råd var å aldri skaffe råd-
gjevar utan forhandlingar på føre-
hand, og også å vurdere incentiv-
kontrakter. Viktig at rådgjevar tek 
eigarskap til nytenking og behovs-
analysen, skape gode team, og gje 
tydlege handlingsrom.

Materialleverandørane delast inn i to 
kategoriar: Dei store har eit kapital-
krevjande produksjonsapparat og er 
avhengig av store volumleveransar. 
Dette gjer at dei ofte er gunstig 

økonomisk, men også meir 
negative til endringar. Mindre 
leverandørar har meir manuell 
produksjon med stor �eksibilitet 
og meir innovative forslag. Men 
dette gir også dyrare løysingar. 
Dørum var også klar på at lokale 
handverkarar var å føretrekke 
ettersom dei var hadde høg grad 
av yrkesstoleheit og ønskte å 
gjere ein best mogeleg jobb i sitt 
lokalmiljø.

Dørum sette mange utfordringar 
i verdikjeda på dagsorden i sitt 
foredrag, der dei ulike ledd nok 
har ein del å hente både i forhold 
til logistikk og økonomi. 

Status for skog- og tre-
industrien i Sogn og Fjordane. 
Kva mogelegheiter har fylket?
v/tredrivar Ingunn Kjelstad.
I Sogn og Fjordane eksporterer 
vi i dag ut nesten alt av råvare 
frå skogen. Dette er sjølvsagt eit 
dilemma då ein veit at verdiskapinga 
burde skjedd i Norge, eller aller 
helst i Sogn og Fjordane. Ingunn 

Kjelstad gav oss eit innblikk av dei 
utfordringane som skogbruket og for-
edlingsleddet står overfor og kva som 
skal til for å endre dagens praksis 
med eksport.

Avverkinga og eksport av tømmer 
har auka i perioden frå 2010, spesielt 
har etterspurnaden etter sagtømmer 
i Europa hatt ein jamn vekst. Gode 
valutatilhøve har vore ei medverkande 
årsak til dette.

Tabellen på neste side viser framtids-
scenario for tilgangen på hogstmoden 
skog, der det tydeleg går fram at 
denne vil svekkast om nokre tiår 
dersom ein ikkje sørgjer for kontin-
uerleg planting. Dette er ei utfordring 
for bedrifter som kan tenke seg å 
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Biri Planteskule sitt nye kjølelager. Bilda 
illustrerer prosessen �å 20 april til 1. oktober 
2017. Foto: Green Advisers AS.

www.sag.no Vårt fokus - foredling av tre
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satse på tømmer og vidareforedling 
i fylket, ettersom dei alltid vil vere 
opptekne av å sikre seg langsiktige 
og trygge leveransar.

Kva bør gjerast og av kven?
Skogbruk 
�r���4�J�L�S�F���G�P�S�V�U�T�J�H�C�B�S����C�F�S�F�L�S�B���J�H���P�H��
   konkurransedyktig tilførsel av 
   råvarer. 
�r���4�F�U�U�F���N�Ç�M���G�P�S���T�L�P�H�G�P�S�W�B�M�U�O�J�O�H�B��
   med ein råvareproduksjon som er 
   naudsynt for realisering av det 
   grøne ski�et.
Ansvar: Primærnæringa og o�entleg 
skogforvalting

Fysisk uttak av tømmer frå skog  
�r���4�U�S�B�V�N�M�J�O�K�B���P�H���C�F�S�F�L�S�B���J�H���V�U�U�B�L��
   av råvarer.
�r���&���F�L�U�J�W�F���E�S�J���T�Q�M�B�O�B�S
�r���&�J�H�O�B���J�O�G�S�B�T�U�S�V�L�U�V�S���P�H���P���F�O�U�M�F�H�F��
   vegar
�r���%�J�H�J�U�B�M�J�T�F�S�J�O�H
Ansvar: Næringsliv og o�entlege 
myndigheiter

Transport og omlastingar 
�r���-�P�H�J�T�U�J�L�L�M�‘�Z�T�J�O�H�B�S���T�P�N���C�J�E�S�F�H���U�J�M��
   e�ektiv og straumlinjeforma råvare-
   leveransar
�r���,�V�O�O�T�L�B�Q�T�V�U�W�J�L�M�J�O�H���P�H���J�O�W�F�T�U�F�S�J�O�H��
   i logistikk
Ansvar: Næringsliv, o�entlege 
myndigheiter, forsking

Industri og produkt
�r���,�V�O�O�T�L�B�Q���P�N���G�S�B�N�U�J�E�B�T���U�S�F�J�O�E�V�T�U�S�J��
   og marknad
�r���5�F�L�O�J�T�L���L�P�N�Q�F�U�B�O�T�F
�r���"�V�U�P�N�B�U�J�T�F�S�J�O�H
�r���7�B�M���B�W���S�F�U�U�F���J�O�W�F�T�U�F�S�J�O�H�B�S
�r���,�B�Q�J�U�B�M�U�J�M�H�B�O�H
Ansvar: Næringsliv, o�entlege 
rammevilkår og kapital

Marknad
�r���#�F�W�J�T�T�U�F���W�B�M���J���I�‘�W�F���U�J�M���G�P�S�O�Z�C�B�S�F��
   råvarer

�r���#�F�W�J�T�T�U�F���W�B�M���J���I�‘�W�F���U�J�M���F�J�H�O�F��
   nasjonale verdikjeder
�r���4�J�S�L�V�M�Ž�S�F���W�F�S�E�J�L�K�F�E�F�S
Ansvar: Alle

Oppsummering
�r���7�P�M�V�N���J���O�Ž�S�M�F�J�L���U�J�M���T�K�‘��
�r�������E�‘�H�O���L�P�S�U�B�S�F���U�S�B�O�T�Q�P�S�U���V�U���J��
   marknaden enn konkurrentar aust 
   gir oss konkurransefordel
�r���*�T�G�S�J�F���I�B�N�O�F�S
�r���%�F�U���F�L�T�J�T�U�F�S�F�S���J�L�L�K�F���P�W�F�S�P�S�E�O�B��
   strategiar for trenæringa i dag 
   dette gir moglegheit til å tenke  
   nytt. Digitalisering og automati-
   sering av verdikjeda blir nødvendig  
   - tilpassa Vestlandet. 
�r���,�P�N�Q�F�U�B�O�T�F�I�F�W�J�O�H�����P�H���L�V�O�O�T�L�B�Q�T��
   utvikling er eit nødvendig arbeid
�r���&�O�E�S�J�O�H�T�W�J�M�K�F� ���)�B�S���W�J���E�F�O� 
�r���0�Q�Q�T�L�S�J�����W�J�E�B�S�F�����6�U�B�S�C�F�J�E�F���T�U�S�B�U�F��
   giar – implementere – jobbe!

Nyttig konferansedag!
Anders Felde som er leiar i Sogn og 
Fjordane Bondelag var møteleiar 
under konferansen og stilte i opp-
summeringa spørsmål om det i tida 
framover er interesse for å bygge 
eit vidare nettverk utfrå dagens 
konferanse. Er det nyttig å møtast 
på denne måten? Vil vi sjå resultat i 
næringa? Vil det auke kompetansen 
og bruken av råsto�et vi har i Vest-
landsskogane?

Norsk Bygdesagforening har fått 
gode tilbakemeldingar på konferansen 
og deltakarane var godt nøgde med 
både innhald og gjennomføring. 
At klima og miljø får ekstra fokus i 
tida framover gjev grunn til å større 
satsing på bruk av tre, var ein tydleg 
konklusjon. Korleis neste møtepunkt 
blir organisert eller initiert kjenner ein 
ikkje i dag, men at nettverket bør 
samlast ein gong for året for å sette 
bruk av tre på agendaen ser det ut 
til at det er behov for.

Grafen viser ressurstilgangen i dei ulike hogstklassane i tida �amover. Minkande plante-
aktivitet er eit argument som investorar i treindustrien ser kritisk på. 

Tredrivar Ingunn Kjelstad hadde dagens siste 
foredrag der ho såg på utviklinga av trenæ-
ringa i eige fylke. Foto: Anders Felde.

Scenario ressurstilgang ulik hogstalder
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TAKK FOR SAMARBEIDET I ÅRET SOM HAR GÅTT, ØNSKER NYE OG GAMLE KUNDER VELKOMMEN  
TIL NESTE ÅR. GOD JUL TIL DERE ALLE!

���9�+�"���/�'�.�(�#�)�/���%� �)���"���4���&�7�1�#�)���$�.�#�/�1�#�.�(�0�7�3���4���"�'���*���+�0�1�#�.�(�0�7�3��
�4���/�#�.�1�'�!�#���4���/�)�'�-�'�+�%�����1���1�#�.�(�0�7�3���4���0�#�(�+�'�/�(��� �#�/�7�(���4���,�-�-�)�6�.�'�+�%���*�*��

TRADISJON I ET BLAD

���)�$���	�������
�������������������2�2�2���/�0�.�'�"�/� �#�.�%���+�,�2�2�2���(�1���.�+�/�0�.���+�"�/���+�,



16

Om årsmøtehelg i Hedmark
Norsk Bygdesagforening har gleda av å invitere både 
medlemmar og andre interesserte til årsmøtehelg i 
Hedmark 9.-11. februar 2018

Vi arbeider enno med programmet, men har klart ein del. 
Vi har bestilt på Clarion Collection Hotell Astoria, Hamar.

Fredag 9. februar
Denne dagen nyttar vi til nyttige tema innan bransjen. 
Både foredrag på hotellet og bedri�sbesøk er aktuelt. 
Vi prøvar t.d. å få adgang til byggeplass på det nye 
Mjøstårnet som ein av programpostane. 
Våre utstyrsleverandørar vil verte invitert til å stille med 
enkel utstilling og presentasjon. Gjennom dagen vil vi 
prøve å fokusere på eit par hovudtema.

Laurdag 10. februar 
�r���ª�S�T�N�‘�U�F���	�T�K�Ç���T�B�L�M�J�T�U�F�
���6�O�E�F�S���Ç�S�T�N�‘�U�F�U���W�J�M���W�J���J�O�G�P�S�N�F�S�F��
   om arbeidet med ny strategisk plan for foreininga. Og 
   vi vil ha innspel frå medlemmane til dette. Ein god 
   diskusjon om kva for mål foreininga skal ha for neste 
   5 eller 10 års periode håpar vi å få til. Viktig at med-
   lemmane gir signal om kva dei forventar av foreininga 
   framover og kva som bør prioriterast. Å få ein strate-
   gisk plan å arbeide etter er viktig for styret og administra-
   sjon men og overfor våre medlemmar og støttespelarar. 
   Styret vedtok på sist styremøte å gjere ein grundigare 
   prosess enn først tenkt og vil legge eit ferdig forslag 
   fram for årsmøtet i 2019. Medlemmane vil difor god 
   tid til å kome med innspel.
�r���-�V�O�T�K
�r���#�V�T�T�U�V�S���U�J�M���V�M�J�L�F���C�F�E�S�J���F�S�����7�J���C�F�T�‘�L�K�F�S���'�V�S�O�F�T��
   Almenning og Løten Bygdesag  AS, om vi får positiv 
   tilbakemelding frå desse bedri�ene. På begge desse er 
   det nyinvesteringar og produksjon som vi trur alle vil 
   ha stor glede av å besøkje.
�r���ª�S�T�N�‘�U�F�N�J�E�E�B�H

Søndag 11. februar
Frukost og heimreise 

I det dette bladet må i trykken har vi 
ikkje kome i mål med alle program-
postane så endelig program for helga 
sender vi like etter nyttår, samt legg 
det på nettsida vår. Her vil også 
informasjon om påmelding og prisar 
kome. Vi håpar på godt frammøte.

Reise: Til Hamar er det enkelt å reise enten du kjem 
med �y til Gardermoen, med tog frå Trondheim eller 
med buss frå Østerdalen. Ekspressbussar og tog passerar 
Hamar med korte mellomrom. Om du kjem til Garder-
moen med �y går det tog til Hamar kvar time. Det er 
gangavstand frå togstasjon til hotellet.

Sakliste til årsmøtet 10. februar 2018 
Sak 1:  Godkjenning av innkalling og sakliste
Sak 2:  Val av møteleiar
Sak 3:  Val av 2 til å skrive under møteprotokollen
Sak 4:  Godkjenne årsmelding for 2017
Sak 5:  Godkjenne regnskap med revisjonsmelding
Sak 6:  Vedtektsendring: Styret ønskje å endre ved-  
 tektene for å kunne vere meir �eksible i forhold 
 til val av årsmøtetids-punkt. 
 Dagens vedtektstekst § 6 1. setning: «Ordinært 
 årsmøte skal holdes en gang hvert år, senest 
 innen utgangen av februar». 
 Styret ønsker å endre til: Ordinært årsmøte 
 skal holdes en gang hvert år, senest innen 
 utgangen av mars»   
Sak 7: Godkjenne styret sitt forslag til arbeidsplan
 Informasjon om arbeidet med strategisk plan
Sak 8: Godkjenne budsjett for 2018
Sak 9: Godkjenne medlemskontingent for 2019
Sak 10:  Val av leiar for 1 år
Sak 11:  Val av dei styremedlemmar  som er på val
Sak 12:  Val av nytt medlem i valkomitéen 
Sak 13:  Val av utsendingar til samarbeidande 
 organisasjonar
Sak 14:  Godkjenne revisor
Sak 15:    Fastsette diett, reisegodtgjering og honorar 
 til tillitsvalde

Årsmøtehelg 9.-11. februar 2018

Ledende leverandør av sagbruksmaskiner!

Telf. 62 82 15 55
Fax. 62 82 15 50
e-post: info@se-saws.no
www.se-saws.no
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Forsikringen  
tilpasses dine behov

og ditt sagbruk

Medlemmer av  
bygdesagforeningen får 

10 % rabatt på  
sagbruksforsikring

Telefon: 23 35 65 00, Nettadresse: skogbrand.no

www.sag.no Vårt fokus - foredling av tre

Velkomne til kurs i høvling av trelast

Norsk Bygdesagforening inviterer med dette alle interesserte til kurs i høvling av trelast 
torsdag 11. januar og fredag 12. januar 2018

Dette er eit 2 dagars kurs med både teori og praksis. Første dag vert teori og andre dag vert praksis. 
Stad:   Rennebu i Sør-Trøndelag
  Teorilokale: Berkåk Veikro
  Overnatting og middag:  Berkåk Veikro
  Praksis: Rennebu Sag og Trekultur AS (like ved Berkåk Veikro)
Tid:  Frammøte på Berkåk Veikro torsdag 11. januar kl. 10.00
Innhald:  Høveltypar – Innstillingar – Stål – Sliping – Verktøy
Kursleiar: Leif Grøndahl, Løten
Prisar:   Overnatting: Enkeltrom på Berkåk Veikro 850,- pr. pers. inkl. frukost.  Kvar enkelt bestiller 
  overnatting sjølv. Ring: Berkåk Veikro 72 42 72 20
Kursavgift:  Medlemar i Norsk Bygdesagforening kr. 2.500,-
  Ikkje-medlemar i Norsk Bygdesagforening kr. 3.500,-
  Materiell til kurset er inkludert og blir utdelt på kurset. 
Påmelding: Send e-post til Norsk Bygdesagforening norbygd@online.no eller ring på telefon 918 86 113. 

Påmeldingsfrist: Innan måndag 5. januar 2018
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Spesielt oppdrag for Staberg Sag: 
Leverer trevirke til Antarktis

Når de snart 120 år gamle fangst-
hyttene på Sørpolen skal rest-
aureres trenger de spesial-
materialer, og det �kser 
Ottar Staberg på saga si.

– Dette er første gang jeg sender 
materialer så langt som til Sørpolen, 
men det er jo litt gøy også, sier Ottar 
Staberg. Han er med i Interregpro-
sjektet «Tre og tradisjonshåndverk. 
Grenseløst bygningsvern», og det 
nettverket som har oppstått fører til 
at tradisjonshåndverkere, bygdesager 
og oppdragsgivere �nner hverandre, 
akkurat som i dette tilfellet.

Satser på bygningsvern
Per Reidar Næss, seniorrådgiver hos 
Trøndelag Forskning og Utvikling, 
er leder for interregprosjektet, og 
han forteller at her samarbeider 
museene i begge trøndelagsfylkene, 
samt fylkeskommunene.
– På den andre siden av grensen er 
Jämtlimuseet en stor samarbeids-
partner. Vi har også enkelte andre 
aktører, som for eksempel Levanger 
kommune, Ottar Staberg, Bygg-
mester Ellen Giskås, og Innherred 
Entreprenør som har spesialisert seg 
på tradisjonshåndverk, forteller Per 
Reidar Næss. Han sier at dette er et 

treårig prosjekt som nærmer seg slutten, 
men at nye ideer er på trappene. 
– Vi har et mål om videre satsing 
på bygningsvern, blant annet med 
et senter her i Inderøy. Vi har også 
lu�et andre ideer, blant annet en om 
å lage ei linje på Sund Folkehøgskole 
som går på det med bygningsvern 
og tradisjonshåndverk. Vi har mye 
ekspertise rundt oss, og dessuten må 
jo det være helt i tråd med Nils Aas 
sin ånd, smiler Per Reidar. Han me-
ner det blir behov for mye restaure-
ringsarbeid framover, men at vi ikke 
har folk nok til å utføre det.

Mest spesialoppdrag
– Det er et stort behov for rekrutte-
ring, og dette er et marked der det er 
penger å tjene for �ere. Man får bra 
betalt for å jobbe med spesialvirke, 
sier Per Reidar. Ottar Staberg forteller 
at også han har mer igjen for slike 
oppdrag, og at da blir det mer igjen 
på skogeieren også. 
– Det er en vinn/vinn situasjon for 
oss alle, bekre�er Ottar, som forteller 
at 80 prosent av det han produserer 
på saga i dag brukes til spesielle formål.
– Jeg har nylig saget 60 seksmeters 
bord som skal brukes til kledning på 
ei kirke på Vega. Jeg har også levert bord 
til Fillan Kirke på Hitra, forteller han.

Første pioner på Sørpolen
Det er jo litt spennende å tenke på 
hva trevirket fra Inderøy skal brukes 
til, og det vet konserveringshåndverker 
Torbjørn Prytz fra Hatt�elldal. 
– Restaureringsarbeidet foregår på 
Kapp Adare, ei lita halvøy i Antarktis. 
Dit ledet nordmannen Carsten 
Borchgrevink en ekspedisjon i 1899, 
faktisk før de mer kjente Scott, 
Amundsen og Nansen. Likevel har 
han kommet i skyggen av dem. 
Borchgrevink bestemte seg for å 
prøve å overvintre der, og satte opp 
to hytter av maskinla�et tømmer 
levert fra Strømmen Trevarefabrikk, 
forteller Prytz. Hyttene er i dag et 
internasjonalt kulturminne. 
– Med på ekspedisjonen var sju fra 
Norge, derav to samiske unggutter 
som nok bidro stort til at de overlevde, 
og tre briter, forteller Prytz.

Tv-serie i mars
– Det var planen at vi skulle nedover 
i år også på oppdrag av Antarctic 
Heritage Trust i New Zealand, men 
prosjektet ligger litt etter skjema, så 
det blir nok ikke før til neste vinter, 
sier Prytz. Men i mars 2018 kommer 
det en �ernsynsserie i regi NRK som 
har vært med til Kapp Adare for å �lme.
– De fulgte oldebarnet etter Nicolai 
Hanson som var med som zoolog 
på Borchgrevink sin ekspedisjon. 
Hanson døde på Antarktis i 1899, 
trolig som følge av en tarmsykdom, 
og er gravlagt der, forteller Torbjørn 
Prytz. I den tv-serien får vi også se de 
som driver restaureringsarbeide på 
Borchgrevink-hyttene som fremdeles 
står takket være solide byggekonstruk-
sjoner og materialer, og kanskje får 
vi se hvor materialet fra Staberg Sag 
skal brukes.

Artikkel publisert i avisa Inderøyingen 
av Nina Fossum.
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For mer informasjon kontakt  

Mebor Norge AS på tlf. 99 54 65 67/95 22 76 91. 

Annonser

Billingstadsletta 30, 1396 Billingstad
e-post: info@falkenberg.no

www.falkenberg.no

tel: 66 77 89 00

FolieCon Diodelaser

Linjelaser 

�‡ inkl festeprakett, 
�‡ til en svært gunstig 

pris. 
�‡ effekt 15 mW
�‡ kr 6400,- + mva
�‡ vanlig stikkontakt 
�‡ for 230 Volt
�‡ strømforbruk ca. 1 

Watt
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�‡���5�R�H�U���N�R�E�E�H�U���W�\�N�N�H���������������P�P��
�‡���5�R�H�U���N�R�E�E�H�U���W�\�Q�Q�H�������������P�P��
�‡���.�R�E�E�H�U�W�D�F�N�V���������������P�P��
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Nytt digitalt verktøy 
tetter kunnskapshull 
om bygging i tre
Bygg21 og Trefokus lanserer en 
digital veileder som vil gjøre det 
enklere for eiendomsutviklere 
og utbyggere å velge trebaserte 
løsninger.

Bygg21 og Trefokus sin nylanserte 
treveileder er en digital plattform 
som gir eiendomsutviklere, arkitekter, 
rådgivere og andre beslutningstakere 
i byggeprosjekter svar på viktige 
spørsmål om bygging i tre. Veilederen 
tar for seg viktige spørsmål knyttet 
til blant annet økonomi, bærekra�, 
brannsikkerhet, byggesystemer, 
montering, logistikk og andre hensyn 
som er viktige å være bevisst i start-
fasen av et prosjekt. 

Veilederen vil også bli liggende på 
hjemmesidene til Trefokus, Bygg21 
og Direktoratet for Byggkvalitet (DiBK).
Treveilederen er utviklet i samarbeid 
med en tverrfaglig gruppe av aktører 
med særlig kompetanse og erfaring 
knyttet til bygging med tre som 
materiale. Utviklingen av veilederen 
har også fått økonomisk støtte fra 
Innovasjon Norge.

Bygg21-direktør Sverre Tiltnes håper 
treveilederen kan bidra til at �ere 

utviklere velger tre som materiale.
- Det er godt dokumentert når det er 
fordelaktig å bygge i tre, men dette er 
fortsatt en godt bevart hemmelighet for 
mange byggherrer. Denne veilederen 
dekker et informasjonsgap som 
kanskje tidligere har hindret mange 
fra å velge å bygge med trebaserte 
løsninger, sier Tiltnes.

Leder i informasjonsselskapet 
Trefokus, Aasmund Bunkholt, jobber 
daglig med å spre kunnskap om 
mange av fordelene ved å bygge i tre. 
Han opplever at mange utviklere har 
fått øynene opp for mulighetene til
 å skape gode løsninger ved bruk av 
treelementer, massivtre, tremoduler 
eller andre trebaserte byggemetoder.

- Mange er usikre på om deres prosjekt 
egner seg for å bli bygget i tre. Tre-
veilederen viser eksempler på beste 
praksis fra hele verden og gir svar på 
de mest stilte og vanligste spørsmålene. 
Vi har bevisst valgt å ikke bli for 
tekniske eller fylle veilederen med for 
mye informasjon om regelverk, men 
henviser og lenker til kunnskapskilder 
der det er hensiktsmessig, forklarer 
Bunkholt.

Kjelde: bygg21.no

Årets Trebyggeri 2017
For å markere treets stadig 
tydeligere posisjon vil Treteknisk 
og TreFokus dele ut prisen 
«Årets trebyggeri 2017» under 
Byggedagene 14. - 15. mars 2018.

Fremtiden er fornybar, 
industrialisert og trebasert!
Det er stor interesse for bruk av tre 
i store bygg og anlegg. De siste årene 
har det vært realisert en rekke større 
byggeprosjekter med utstrakt bruk 
av tre. Dette skyldes blant annet at 
trekonseptene i økende grad er kon-
kurransedyktige, økende kompetanse 
i bruk av tre og fokus på miljø og 
bærekra�. For å markere treets stadig 
tydeligere posisjon vil Treteknisk 
og TreFokus, med godt bidrag fra 
Byggeindustrien/no dele ut prisen 
«Årets trebyggeri 2017» under 
Byggedagene 14. - 15. mars.
«Årets trebyggeri 2017» kan deles 
ut til byggeprosjekter som er reali-
sert/sluttført i løpet av 2017.
Det nomineres tre byggeprosjekter. 
Det deles ut en 1. premie, de to øvrige 
�nalistene får «hederlig omtale».
Prisen kan deles ut til ulike typer 
byggeri med utstrakt trebruk som 
boliger, skoler, næringsbygg, land-
bruksbygg, broer etc. I bedømmelsen 
legges det vekt på:
�r���*�O�O�P�W�B�U�J�W���P�H���F�M�M�F�S���T�Q�F�O�O�F�O�E�F���U�S�F�C�S�V�L
�r���)�‘�Z���B�S�L�J�U�F�L�U�P�O�J�T�L���L�W�B�M�J�U�F�U
�r���&�O�F�S�H�J�F���F�L�U�J�W�J�U�F�U
�r���"�S�F�B�M�F���F�L�U�J�W�U���P�H���‘�L�P�O�P�N�J�T�L���C�Z�H�H�F�S�J
�r���#�J�E�S�B�U�U���U�J�M���L�P�N�Q�F�U�B�O�T�F�V�U�W�J�L�M�J�O�H��
   hos involverte aktører
�r���#�J�E�S�B�U�U���U�J�M���M�F�W�F�S�B�O�E�‘�S�V�U�W�J�L�M�J�O�H

Forslag med frist 1. februar sendes 
til Per Skogstad på Norsk Treteknisk 
Institutt.  
per.skogstad@treteknisk.no

Kjelde: treteknisk.no

Åsmund Bunkholt og Arne Malonæs Foto: Byggeindustrien.



«Drift av sagbruk»
Det vart arrangert kurs i «Dri� av 
sagbruk» på Løten den 4. og 5 
desember. Vi fekk ikkje meir enn 6 
deltakarar denne gongen, men kurset 
vart gjennomført likevel.

Kvar enkelt kursdeltakar fekk dermed 
ekstra god oppfølging og utbytte av 
kurset. Ikkje så o�e vi har damer med 
på sagkurs, men denne gongen fekk 
vi det.

Leif Grøndahl var kursleiar og delar 
gladleg av all sin kunnskap. Vi har 
fått gode tilbakemeldingar frå del-
takarane.

Neste kurs no er høvelkurs på Berkåk 
den 11. og 12. januar 2018.

Malmfuru fra Alta til 
det nye Fefo-bygget
Eiby sag i Alta sager nå opp 5000 
meter med �nnnmarksfuru som skal 
bli kledning på det nye administra-
sjonsbygget til Finnmarkseindommen 
i Lakselv. 

Fefo-bygget blir dermed utsmykket 
med kortreist trelast fra lokale ressurser. 

Kledningen har mye kjerneved/
malme noe som gjør at den i praksis 
er vedlikeholdsfri. I tillegg har malmved 
lang holdbarhet. Les artikkel om 
prosjektet i Altaposten.

Besøk på kontoret
Under dagene i Stryn den 23. og 24. 
oktober �kk styret en �n anledning 
til å besøke kontoret til Norsk Bygde-
sag Forening og se hvordan disse 
dyktige og �inke damene i administra-
sjonen har det der. Det er første gang 
styret besøker kontoret, så det var 
flott vi endelig fikk til det. Vi fikk 
inntrykk av at damene hadde det �nt 
i sine trivelige lokaler i Stryn Sentrum. 
Bra er det også at de ansatte har fått 
kontorfellesskap med �ere andre 
bedri�er i forretningsbygget vi nå 
leier lokale i.

Mvh. Ivar Grøndahl

Kutterspon
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Jann Heitmann ved Eiby sag er fornøyd med 
jobben. Foto: Magne Kveseth/Altaposten.

Ein �ott g jeng kursdeltakarar. Gledeleg at vi no har �eire unge sagbruks interesserte på våre 
kurs.På bildet: Magne Skaare, Karl Skotte, Berner Vegge, Sakarias Vegge, Hans Grøndahl, 
Camilla Bjørsvik og kursleiar Leif Grøndahl. Foto: Ivar Grøndahl.

OVE ØDEGÅRD AS
Nässjö – tømmersagblad med plasmasveisede tenner

Alle typer sagblader, kapp og kløv m/stellite og HM. Vedkapp og Hss.
Service og sliping av sagblader, fresere, kuttere, kniver og stål.

Ove Ødegård AS, Bekkevn. 202
Vear Industriomr. 3173 Vear

Tlf: 33 36 51 56 – Epost: post@oveodegaard.no
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Tlf. 45 48 33 33 - sliping@online.no

Mebor Norge AS ��

�W�O�I������������������������
�H�O�O�H�U��������������������

Tlf. 99 26 40 50 - www.dagslandmiljo.no

Slik kontaker du oss:
Tlf: 918 86 113
Mail: norbygd@online.no
Adresse: Tonningsgate 42, 6783 Stryn

�Z�Z�Z���K�¡�Y�H�G�V�P�D�Q�Q���Q�R

�������6�H�J�O�O�R�I�W�H�W���$�6���%�U�D�N�V�W�D�G�Y�H�J�H�Q�����������������������-�¡�D����
�������������������������������������������������7�O�I��������������������������
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Sliping utført av fagfolk og moderne maskiner. Sliping siden 1919.


